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هدف لاریجانی تقویت 
شورای نگهبان است 

ایرانیان مقیم خارج 
می توانند به کشور بیایند

عضو خبـــرگان رهبـــری گفــت: 
هدف آقای لاریجانی این است کـــه با 
پاسخ خود، نوعی اصلاح رفتار اعضای 
شورای نگهبان اتفاق بیفتد تا اعضای 
محترم شورا، مجاب شوند از اتکا به 
مستندات شبهه دار ارائه شده به آنان 
پرهیز کنند و فقط موارد قابل اعتماد و 
موثــــق را مبنــــای تصمیــــم گیری 
قرار دهنـد. حجــــت الاسلام غلامرضا 
مصباحی مقــــدم در بیان ارزیابی خود 
از جهت گیری پاسخ لاریجانی افزود: 
آقای لاریجانی به ایراداتی کـــه مستند 
شورای محترم نگهبان قرارگرفته و منجر 
به ردصلاحیت شان شده، پاسخ داده 
و چنین دفاعی، حق بدیهی هرکسی 
است. عضو خبرگان رهبری ضمن بیان 
اینکه لاریجانی شخصیتی متعلق به نظام 
جمهوری اسلامی است، افزود: ایشان 
جایگاه شورای نگهبان را معتبر و محترم 
می داند. وی رویکرد لاریجانی را حمایت و 
تقویت شورای نگهبان دانست و ادامه داد: 
رفتار وی هرگز در تقابل با شورای محترم 
نگهبان نبوده و نیست. به گفته مصباحی 
مقدم، پاسخ آقای لاریجانی را باید به فال 
نیک گرفت و از آن استقبال کرد زیرا 

انگیزه ایشان خیراندیشانهِ است.

دبیر ستاد حقوق بشر قوه قضائیه گفت: 
همه ایرانیان مقیم خارج می توانند به 
کشور بیایند و اگــر کسی فکر می کند 
مشکلی دارد مــی تواند مراجعه کرده 
و درخواســت خود را ارائه بــــدهد تا 
رسیدگی هــــای لازم در خصوص آن 
در خواست انجام شـــود. کــــاظم 
غریب آبادی در جلسه دیروز شــورای 
عالی قوه قضائیه از برگزاری جلسه روز 
گذشته ستـــــاد حقوق بشر با وزارت 
خارجه و مرکز آمار و فناوری اطلاعات 
قوه قضائیه خبر داد و گفت: در این جلسه 
تصمیمات بسیار خوبی برای تسهیل 
ارائه خدمات قضائی به ایرانیان مقیم 
خارج از کشور اتخاذ شد. غریب آبادی 
افزود: در صورت راه اندازی دفاتری مشابه 
دفاتر خدمات قضائی الکترونیکی در 
سفارت خانه های جمهوری اسلامی ایران، 
۸۰ درصد از مباحث حقوقی و قضائی 
که ایرانیان خارج از کشور با آن مشکل 
دارند حل خواهد شد. 1۰ آذرهم کاظم 
غریب آبادی، معاون بین الملل قوه قضائیه 
و دبیر ستاد حقوق بشر درباره بازگشت 
ایرانیان مقیم خارج از کشور به داخل 
ایران گفت: اعلام می کنم که ایرانیان 
خارج از کشور هیچ دغدغه و نگرانی 

درباره بازگشت به وطن نداشته باشند. 

سـرمقــاله

کشورهای اروپایی به همراه آمریکا قصد داشتند 
برای انعقاد توافق در مذاکرات وین ضرب الاجل تعیین 
کرده و برگزاری جلسه فوق العاده آژانس انرژی اتمی را 
درخواست کنند اما توافق ایران و آژانس حداقل برای 
مدتی این فشارها را کاهش داده و مدیریت کرد. این 
توافق باعث شد به برخی نگرانی های مطرح شده توسط 
کشورهای غربی در خصوص عدم امکان راستی آزمایی 
برنامه هسته ای ایران به ویژه در خصوص سایت تسا 
کرج پاسخ داده شود و همین امر زمینه ای فراهم کرد 
تا مذاکرات با آرامش بیشتری پیگیری شود. البته مهم 
است که بدانیم فشارهای کشورهای غربی علیه ایران 
و تیم مذاکره کننده ایرانی برای مدت حداکثر چند 
هفته ای کنترل شده است و این کشورها به بهانه های 
دیگر دوباره تلاش خواهند کرد که ایران را برای احیای 
هر چه سریع تر برجام متقاعد کنند. ایران باید توجه 
داشته باشد که موضع برتر خود را از دست ندهد. یک 
اختلاف نظر میان ایران و آژانس وجود داشت مبنی 
بر اینکه به چه علت زمانی که علیه تاسیسات ایران 
خرابکاری انجام شده است، آژانس موضعی علیه آن 
نگرفته است. این اختلاف با موضع گیری آژانس حل 
و فصل شد و ایران نیز در خصوص همکاری با آژانس 
خیلی سخت گیری نکرد. این تعامل در زمانی که 
آمریکا از برجام خارج شده بود، باز هم صورت گرفته 
بود و این همکاری و تعامل کمک کرده است تا بهانه 
از دست غربی ها گرفته شود و آن ها اقدامی دیگر علیه 
ایران انجام ندهند. ایران بارها ثابت کرده است که به 
دنبال سلاح هسته ای نیست و برنامه ای شفاف دارد. 
به دنبال تعامل ایران و آژانس مشخصا به مذاکرات 
احیای برجام می رسیم. در این میان ایران خواسته های 
جدیدی داشته و از سوی دیگر طرف های مقابل بر ادامه 
6 دور مذاکرات تاکید داشتند که به نظر می رسد در این 
خصوص نیز طرفین تا حدودی کوتاه آمده اند و قرار است 
تا مذاکرات از نقطه پایان دور ششم با در نظر گرفتن 
ملاحضات ایران ادامه پیدا کند. مساله بسیار مهم امروز 
این است که تجارت و اقتصاد ایران به گروگان گرفته 
شده است و برای نجات از این وضعیت باید تحریم ها 
علیه کشور لغو شود. این ضرورتی است که باید با تامل 
و دوراندیشی در مسیرش حرکت کنیم تا کشور از پیچ 
عبور کند و پس از آن و در فرصت مناسب در خصوص 
سایر مسائل صحبت شود. این مسیری است که باید طی 
شود و به این معنا نیست که ایران قرار است که در موضع 
ضعف قرار گیرد، بلکه برای خود دریچه ای ایجاد می کند 
تا از طریق آن به وضعیت اقتصاد خود و معیشت مردم 
سر و سامان دهد. از سوی دیگر ایران می تواند با بهبود 
روابط خود با کشورهای عربی این مسیر را نیز تسهیل 
کند زیرا کشورهای عربی به هر حال در سال های اخیر 
نظرشان برای غربی ها مهم شده است و می توانند اعمال 

نفوذ نیز داشته باشند.

بهانه از دست غربی ها گرفته شد

یارانه دو برابر می شود
معاون اقتصادی دولــت گفت: از ابتدای دی 
1۴۰۰ رقم یارانه ها دو بـــرابر مــی شود. محسن 
رضایی با تبیین خبرهای خوش اقتصادی که 
پیشتر وعده انتشارش را داده بود، اظهار کرد: 
طبق لایحه بودجه قرار بود یارانه ها را برای سال 
آینده دو برابر کنیم، اما آقای رئیس جمهور تاکید 
کرد که افزایش یارانه ها برای سه ماه باقی مانده 
سال نیز اعمال شود. وی افزود: مسئولان اجرایی 
تلاش خواهند کرد که در سه ماه باقی مانده سال 
نیز یارانه ها را دو برابر کنند و اگر این طرح به خوبی 
انجام شود هر خانوار ۴ نفره ۸۰۰ هزار تومان کالا 
و پول دریافت خواهند کرد. رضایی گفت: البته 
قرار بود این طرح از آذر اجرا شود، اما به علت بروز 
مشکلی به دی موکـول شد و طبق این طرح بن 
کارتی در اختیار خانوارها قرار می گیرد که بخشی 
از یارانه ها به شکل کالا به مردم ارائه می شود، 
اما به علت اینکه این بن کارت آماده نشد به دی 

موکول شد. 

 عدم صدور ویزای کویت
 برای تجار ایرانی 

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و کویت در 
مورد آخرین وضعیت تجاری ایران و کویت اظهار 
کرد: تجارت ما با کـویت نسبت به سابق بسیار کم 
شده است، یکی از علل این موضوع مسئله شیوع 
کرونا اسـت. مـوضوع مورد اهمیت دیگر در این 
مسئله عدم امکان ورود تجار جدید به بازار کویت 
است. کویتی ها متاسفانه مدتی است کـه به تجار 
جدید ما ویزا نمی دهند و امکان برای تجار جدید 
برای کار کردن در این کشور فراهــم نیست. اگر 
کسی هم با کویت کار می کند کسانی هستند که 
از قبل آنجا بوده اند. هانی فیصلی افزود: شرایط 
کویت نسبت به دیگر کـــشور های حوزه خلیج 
فارس بسیار متفــاوت است؛ در دیگر کشور ها 
از جمله امارات، قطر یا عمان به راحتی می توان 
برای سیاحت، گردش یا تجارت ویزا گرفت. اما 
در مورد کــویت گرفتن ویزا کمی سخت است. 
ما در این رابطه با وزارت امور خارجه و همچنین 
سفارتخانه مکاتبات زیادی انجام دادیم، اما هنوز 
گشایشی صورت نگرفته است. ولی مکاتبه ای با 
کویت نشده البته مکاتباتی با اتاق بازرگانی این 
کـشور داشتیـــم که هنوز جواب درســتی به 

ما ندادند. 

 ستاد مبارزه با فساد
 در شهرداری تهران

رئیس سازمان بازرسی شهرداری تهران از ابلاغ 
دستورالعمل تشکیل ستاد ارتقای سلامت اداری 
و مبارزه با فساد شهرداری تهران خبر داد. داوود 
گودرزی در صفحه شخصی خود در توئیتر این 
خبر را اعلام کــرد و افزود: در این دستورالعمل 
ضمن توجه به هماهنگی بین دستگاه های نظارتی 
و برنامه ریزی در برخورد با تخلفات و مفاسد، 
اصلاح ساختارها، فرایندها و رویه ها به نحوی که 
زمینه تخلف را کاهش دهد و همچنین استفاده 
از همه ظرفیت هــا خصوصاً ظرفیت شهروندان 
در افزایش نظارت های عمومی در اولویت قرار 

گرفته است. 

 سند ۲۰۳۰ در دو دولت قبل 
اجرا شده 

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
از اجرایی شدن سند ۲۰۳۰ در دولــت یازدهم 
و دوازدهم و در نظر گرفتن بودجه برای آن در 
ســـال 1۴۰۰ خبر داد. احمــد حسین فلاحی 
درباره علت در قعر جدول بودن بودجه وزارت 
آموزش و پرورش گفت: عدم درک جایگاه واقعی 
آموزش و پرورش علت این است که به بودجه 
آموزش و پرورش توجهی نمی شود. فلاحی 
معتقد است، زیر ساخت تمام مسائل، اقتصادی 
اجتماعی سیاســـی و حتی دفاعی ما آموزش و 
پرورش است و باید توجه ویژه و رتبه اول را برای 
آموزش و پرورش در نظر بگیریم. فلاحی درباره 
میزان اجرا شدن سند ۲۰۳۰ در آموزش و 
پرورش دولت یازدهم و دوازدهم نیز گفت: سند 
۲۰۳۰ در دو دولت قبل اجرا شد و مسئولیــن 
ادعا می کردند که ما کنترل می کنیم تا اجرای 
سنـــد ۲۰۳۰ را نداشته باشیم، ولی به صورت 
غیر رسمی در خیلی از جا ها سند ۲۰۳۰ را اجرا 

کردند. 

رمزارزها موجب آسیب شده است
دادستان کـل کشور از نامه نـــگاری با بانک 
مرکزی و مجلس برای تعییـن و تکلیف  رمزارزها 
خبر داد. حجت الاسلام و المسلمین محمد جعفر 
منتظری درباره ساماندهی وضعیت رمزارزها 
گفت: متاسفانه امروز رمزارزها موجب آسیب 
شده و عده ای از مردم به دلیل عدم توجه به 
عواقب آن دچار مشکل می شوند و احیانا توسط 
افراد کلاهبردار به دام می افتند. منتظری با 
اشاره به پرونده کریپتولند بیان کرد: درباره 
رمزارزها مکاتباتی با بانک مرکزی و مجلس 
انجام دادیم تا وضعیت رمز ارزها را برای مردم 
مشخص کنند. دادستان کـــل کـــشور ادامه 
داد: مردم تا زمانی که تکلیف رمز ارز به موجب 
قانــون و از منظر قانونــی مشخص نشده وارد 
سرمایه گذاری در این حوزه نشوند، زیرا بسیاری 
از مردم که در این معرکه وارد شدند، با مشکل 
روبه رو هستند. منتظری بیــان کرد: در صورت 
وجود مشکل سرمایه مردم از بین می رود و از 
سوی دیگر هم پرونده های متعدد در دستگاه 

قضائی تشکیل می شود. 

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور با اشاره به اقدامات 
شهید سلیمانی در تربیت نیروهای محور مقاومت از 
کشورهای مختلف، اظهار کرد: این اقدام حاج قاسم یک 
ظرفیت عظیم در جهان اسلام ایجاد کرد. آیت ا... سید 
ابراهیم رئیسی روز دوشنبه در دیدار با اعضای خانواده و 
دست اندرکاران مراسم بزرگداشت دومین سالگرد شهادت 
حاج قاسم سلیمانی ضمن عرض تسلیت به مناسبت ایام 
شهادت صدیقه کبری )س(، گفت: حاج قاسم خیلی 
علاقه مند به حضرت زهرا)س( بود و در سختی ها به ایشان 
متوسل می شد. رئیس جمهور افزود: حاج قاسم مربوط 
به امت اسلامی است و شخصیت آن شهید بزرگوار باید 
به عنوان چهره ای اثرگذار در جهان اسلام، به همگان 
معرفی شود. رئیسی عنوان »مکتب« برای حاج قاسم 
را از سوی رهبر معظم انقلاب یک نکته مؤثر برشمرد و 
اظهار داشت: واقعیت این است که حاج قاسم یک شخص 
نبود بلکه به عنوان یک مکتب برای همه جوامع پیام آور 
بود. رئیس جمهور با تشکر از فعالیت های دست اندرکاران 
گرامیداشت سالروز شهادت حاج قاسم سلیمانی، تصریح 
کرد: وظیفه همه ما این است که در زمینه بزرگداشت یاد 
و نام حاج قاسم فعالیت کنیم. »مکتب شهید سلیمانی« 
به برکت فرمایشات رهبر معظم انقلاب و با استمداد از 
روح بزرگ آن شهید کارهای خوب و قابل تقدیری در 
حوزه های فرهنگی، اجتماعی و معرفی شخصیت شهید 
سلیمانی انجام داده است. آیت  ا... رئیسی تأکید کرد: باید 
در کنار گرامیداشت شهید سلیمانی، نام و یاد شهدای 
مدافع حرم را گرامی داریم تا حق شان بیشتر ادا شود. 
درست است که شهید سلیمانی نماد شهدای مدافع حرم 
است، اما خود حاج قاسم هم تأکید داشت که یاد آنها باید 

گرامی داشته شود. رئیس جمهور با تأکید بر اینکه نباید 
بگذاریم در موضوع دفاع از حرم های مقدس در سوریه و 
عراق تحریف ایجاد شود، خاطر نشان کرد: شاید بسیاری 
از مسلمانان هم اصلًا دلیل حضور ایران در سوریه و عراق 
را نمی دانستند. رئیسی با طرح این پرسش که اگر شهید 
سلیمانی در میدان های سوریه و عراق حضور پیدا نمی کرد 
چه اتفاقی بر سر منطقه و جهان می افتاد؟، تصریح کرد: 
تلاش های شهید سلیمانی حرکت توأمان در جنگ نرم و 
جنگ سخت بود. ایشان از اینکه عده ای آلوده به تکفیر 
و تبلیغات مسموم شده بودند، ابراز ناراحتی  می کرد و 
با روش های مختلف به دنبال اصلاح آنها بود. آیت ا... 
رئیسی داشتن ظرفیت و ظرفیت سازی را دو اصل مهم 
دانست و گفت: چه شد که حاج قاسم توانست از بین 
عراقی ها و سوریه ای ها نیروهای بسیار خوبی برای دفاع از 
این کشورها و مبارزه با ظلم تربیت کند؛ این اقدام شهید 
سلیمانی یک ظرفیت عظیم در جهان اسلام ایجاد کرد. 
رئیسی افزود: حاج قاسم اول خودش را ساخت بعد به سراغ 
ساختن دیگران رفت. امروز هم به ظرفیت سازی و به خط 
کردن نیروهای انقلاب احتیاج داریم و نیازمند آن هستیم 
که مسئولین، جوانان و مردم چنین ظرفیتی داشته باشند 
تا در مقابل تهدیدها میدان را خالی نکنند زیرا انسان های 
کم ظرفیت زود میدان را خالی می کنند. رئیسی با اشاره به 
وصیت نامه شهید حاج قاسم سلیمانی، گفت: وصیت نامه 
این شهید بزرگوار ابعاد بسیاری دارد و در بعد اجتماعی و 

انقلابی فوق العاده اثرگذار است. 
 محدودیت ورود مسافر از برخی کشورها

همچنین در جلسه فوق العاده ستاد ملی مقابله با 
بیماری کرونا که یکشنبه شب به ریاست آیت ا... سید 

ابراهیم رئیسی رئیس جمهور برگزار شد، وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی گزارشی از آخرین وضعیت 
پراکندگی سویه جدید اُمیکرون در کشور و اقدامات 
انجام شده برای جلوگیری از انتشار این ویروس ارائه 
کرد. وزارت بهداشت در این گزارش تاکید کرد افرادی 
که دوز اول واکسن خود را تزریق کرده اند به سرعت دوز 
دوم را هم دریافت کنند و تمامی شهروندانی که حداقل 
سه ماه از دریافت دوز دوم آنها گذشته جهت دریافت دوز 
سوم به مراکز واکسیناسیون مراجعه کنند. همچنین در 
این جلسه مقرر شد از روز دوشنبه مراکز واکسیناسیون 
به منظور سهولت در روند دریافت واکسن فعالیت خود 
را مانند ماه های گذشته از سر گیرند. ستاد ملی مقابله 
با کرونا در جلسه فوق العاده خود و با توجه به سرعت 
انتشار بالای امُیکرون بر تشدید مراقبت های اجتماعی 
و رعایت پروتکل های بهداشتی به ویژه استفاده از ماسک 
در مهمانی های خانوادگی و اماکن عمومی تاکید کرد. در 
این جلسه مقرر شد رستوران ها و تالارهای پذیرایی حتما 
پروتکل های بهداشتی ابلاغی از سوی وزارت بهداشت 
به ویژه استفاده از ماسک توسط مراجعین و کارکنان را 
با دقت اجرایی کنند و بازرسی از این مراکز نیز با شدت 
بیشتری انجام شود و در صورت عدم رعایت، سریعا مراکز 
متخلف تعطیل شود. بر این اساس از همه مردم خواسته 
شد فاصله گذاری اجتماعی را با حساسیت رعایت کنند و 
در روزهای منتهی به یلدا از تردد و تجمع در مراکز شلوغ 
و اجتماعات پرهیز کنند. وزارتخانه های کشور و بهداشت 
و درمان و آموزش پزشکی نیز محدودیت ورود مسافر از 
کشورهای آلوده را اعلام و تدابیر لازم را برای اطمینان از 

سلامت مسافران اتخاذ کنند.

علی اصغر زرگر 
تحلیلگر مسائل بین الملل

یـــادداشت

وضعیت اقتصادی که امروز شاهد آن هستیم چند مؤلفه 
را حاکم بر خود می بیند. نخست؛ از هم گسیختگی اقتصاد 
طبقه متوسط و طبقات فرو دست که در حال سراشیبی 
هستند. دهک های پایین جامعه به لحاظ افراد فقیری که 
روز به روز به این دهک ها اضافه می شوند در حال فربه شدن 
است. دوم ؛ وضعیت بین المللی اقتصاد کشورمان است 
که در حال منزوی شدن هستیم. بالاخره در یک مقطعی 
توانستیم و امکانش فراهم بود که با جهان خارج وصل شویم 
و صادرات مان را رونق دهیم. اما امروز متاسفانه می بینیم 
درهای صادرات یکی پس از دیگری بسته می شود. حتی 
کشورهایی مثل روسیه که که محصولات کشاورزی به 
آن صادر کنند امروز با مشکل خاص خودش روبه رو است 
و نقل و انتقال پول در بانک های بین المللی مشکل شده 
است. نکته سوم، بحران عدم توازن در منابع اولیه است. ما 
امروز بحران آب داریم که با کشاورزی تناسب ندارد و عدم 
استفاده از مواد اولیه خام که تحت عنوان خام فروشی از آن 
یاد می شود، موضوع محوری در صنایع بالادستی قرار دارد. 
به هر حال این مشکلاتی که امروز گریبانگیر کشور شده 
علت و شاه بیت اش را می توان در سیاست خارجی دید و 
همه هزینه هایی که برای سیاست خارجی می پردازیم عملا 
بارش را بر دوش ملت می گذاریم. این بحران برای کسی 
ناشناخته نیست و می دانیم که کشورهای غربی، کشورهای 
وابسته به آنها و حتی کشورهای بلوک شرق با توجه به اینکه 
منافع خودشان نسبت به منافع ایران بر ایشان اولویت دارد، 
منافع خود را چسبیده اند و حاضر نیستند که محکم در کنار 
ایران بایستند و اگر ایران حرف های درست و صحیحی در 
عرصه بین الملل دارد، بخواهند از ایران دفاع کنند. متاسفانه 
یک صدای واحد وجود ندارد. تا قبل از اینکه دولت سیزدهم 
روی کار بیاید بحث بر سر این بود که دولت آقای روحانی 
حرکت درستی ندارد و با مشکلاتی مواجه است اما به هر 
حال دولت تغییر کرد و دولت اقای رئیسی روی کارآمد. با 
این حال در همین دولت دستگاه قانون گذاری و اجرایی 
بازهم شاهد چندگانگی و دیدگاه متفاوت و عملکردهای 
متضاد هستیم. لذا احساس می شود ایراد همیشگی 
که همواره در دولت های مختلف شاهد آن بودیم یعنی 
مسلوب الاختیار بودن دولت در مسائل کلان اکنون نیز 

وجود دارد.

مؤلفه های حاکم بر اقتصاد و معیشت مردم 

رئیس جمهور: 

 تلاش های شهید سلیمانی 
حرکت توأمان در جنگ نرم و سخت بود

 لازم است پروتکل های بهداشتی رعایت شود

رئیس قوه قضائیه مطرح کرد:  
مجازات های جایگزین حبس با خدمات عام المنفعه 

 دیدارهای مستقیم بارقه های امید در مردم ایجاد می کند
آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه ضمن دستور 
به حوزه ریاست قوه قضائیه و معاونت های ذی ربط 
جهت پیگیری جدی و اجرای به موقع مصوبات 
مربوط به استان گلستان اظهار داشت: اجرا نشدن 
به موقع برخی از مصوبات مشکلات و مضراتی را به 
همراه خواهد داشت و تحقق نیافتن وعده ها، علاوه 
بر ایجاد یاُس و ناامیدی در مردم این تصور هم ایجاد 
می شود که مسئولان صرفا آمدند و مواردی را گفتند 
و رفتند. حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای با 
اشاره به ایده اخیر قوه قضائیه در راستای صدور احکام 
جایگزین حبس با محوریت خدمات اجتماع محور 
و عام المنفعه گفت: در حال سنجش راهکارهایی 
هستیم که به موجب آن برخی از محکومین به جای 
رفتن به زندان و انتظار برای عفو و آزادی مشروط، از 
ابتدا یا در اثنای تحمل محکومیت، مشمول مجازات 
جایگزین حبس شوند و از هنر، مهارت و توان مالی 
آن ها در راستای نفع اجتماعی بهره گرفته شود. 
رئیس دستگاه قضا بیان کرد: در گذشته و قبل از 
رسانه ای شدن این ایده با نمایندگان مجلس هم 
موضوع مطرح شد که با استقبال تعدادی از نمایندگان 
مواجه گشت و اعلام شد اگر نیاز به لایحه وجود دارد 
ارائه شود. رئیس قوه قضائیه به ظرفیت های قانونی 
موجود برای تعلیق و تعویق مجازات حبس محکومین 
اشاره کرد و افزود: در قانون موجود ظرفیت های 
قابل توجهی در راستای تعلیق و تعویق مجازات 
محکومین به حبس وجود دارد که با بهره گیری 
از این ظرفیت ها می توانیم مجازات های جایگزین 

حبس با محوریت و ماهیت خدمات اجتماع محور 
و عام المنفعه را توسعه و بسط دهیم. وی با اشاره به 
ماده ۵۰۲ قانون آیین دادرسی کیفری ناظر بر شرایط 
تعویق مجازات محکومین بواسطه بیماری آنها، گفت: 
برخی محکومین به واسطه شرایطی نظیر بیماری 
یا کهولت سن، در اثر محبوس شدن دچار عوارض 
ناخوشایندی می شوند و بیماری آن ها تشدید یا در 
روند بهبودی شان تاخیر ایجاد می شود و حتی احیاناً با 
وجود بیمار نبودن در خلال گذراندن حبس، بیماری 
بر آن ها حادث می شود؛ بر همین اساس قانون گذار 
بستری را فراهم کرده که این قبیل محکومین البته با 

کسب نظر پزشکی قانونی، با تعویق مجازات 
و یا حتی با تبدیل مجازات مواجه شوند. 
محسنی اژه ای اظهار کرد: یکی دیگر 
از ظرفیت های قانونی موجود برای 
صدور احکام جایگزین حبس با ماهیت 
و محوریت خدمات اجتماع محور و 
عام المنفعه، ماده 6۵ قانون مجازات 
اسلامی است که تصریح دارد مرتکبان 

جرائم عمدی که حداکثر مجازات 
قانونی آن ها سه ماه حبس 
اسـت به جــــای حــــبس 
به مجازات جایگزین حبس 

محکوم می گردند. وی 
قانـــون کــــــاهش 
مجازات حبـــــس 
تعزیــری را یکی از 

اقدامات ارزنده دستگاه قضائی در راستای توسعه 
مقولاتی نظیر حبس زدایی و اعمال مجازات جایگزین 
حبس دانست و عنوان کرد: برای توسعه و بسط اعمال 
مجازات جایگزین حبس با ماهیت خدمات اجتماع 
محور و عام المنفعه و بهره گیری از خدمات احتمالی 
محکومینی که زندان رفتن آن ها چندان عایدی و 
دستاوردی ندارد، لازم است در مواردی قانون جدید 
وضع شود و در سایر موارد با بهره گیری از ظرفیت های 
قانونی موجود و تدوین و ابلاغ دستورالعمل هایی، 
بر مقوله مورد اشاره اهتمام ورزید. رئیس قوه 
قضائیه با بیان اینکه طبیعتاً برخی مجرمین و 
محکومین به واسطه آسیبی که از ناحیه 
آن ها به امنیت و عِرض و مال مردم 
وارد می شود نباید مشمول مجازات 
جایگزین حبس شوند و از تأسیسات 
ارفاقی قانونی بهره مند گردند، اظهار 
کرد: وقتی قانون گذار با واقعیت های 
موجود در جامعه مواجه می شود بر 
قانون سابق استثنائات و الحاقاتی 
می افزاید که نمونه این امر 
اقدام قانون گذار در استثناء 
کردن جرائم اقتصادی از 
مقوله تعلیق مجازات 
در سال ۹۲ و به مدت 
کوتاه مجددا افزودن 
الحاقیه بر آن استثناء 

در سال ۹۹ است.

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: این روزها اقدامات 
و اظهارات شهردار تهران، علیرضا زاکانی سبب نگرانی 
دلواپسان شده و آنها بر طبل انتقاد از شهردار می کوبند 
چرا که آنچه شهردار و شهرداری پایتخت انجام می دهد 
از نگاه آنها در شأن جریان مدعی انقلابی گری نیست 
و از سویی با شعارهای شخص آقای شهردار تناقض 
دارد. به عنوان نمونه شهردار تهران شش روز پیش 
در نشست کاری با مجموعه مدیریت سازمان بهشت 
زهرا)س(، اظهار داشت: »خانواده محترم شهدا، جانبازان 
و ایثارگران بزرگ ترین منبع هویت بخشی به گلزار 
شهدا هستند و این مجموعه با توان و ظرفیت فرهنگی 
عظیمی که دارد مکانی مناسب برای تبدیل شدن به 
قرارگاه فرهنگی بزرگ کشور و ایجاد مرکز اسناد شهدا 
است. با مستند سازی، سیره نگاری و شناساندن شهدا 
به کارشناسان هنری بستر و زمینه فعالیت های فرهنگی 
و هنری را باید در بهشت زهرا)س( ایجاد کرد. گلزار 
شهدای بهشت حضرت زهرا)س( سند هویتی تهران 
است و باید از ظرفیت های دینی، فرهنگی و علمی و 
مردمی برای بهره مندی بهتر مردم از این مکان مقدس 
استفاده کرد.« او همچنین اظهار داشته که: »موضوع 
بهشت گردی را باید در میان مدارس رواج دهیم« که 
محمد مهاجری فعال سیاسی اصولگرا بلافاصله در نقد 
او نوشت: »  آقای  زاکانی در یک بدسلیقگی آشکار که 
اسمش را مدیریت نوین شهری گذاشته، خواستار حضور 
و گردش دانش آموزان در  بهشت زهرا شده است. دوست 
عزیزی برایم نوشته: بچه های مردم بیایند بهشت زهرا و 
فرزند  #شهردار#تهران برود  #سوییس؟این گلایه را نقل 

کردم تا بماند به یادگار. «
 تخفیف شب یلدا هست؛ ایام فاطمیه چه شد

مورد دیگری که دلواپسان به عنوان تناقض رفتار و 
کردار زاکانی مطرح کردند بی توجهی به ایام فاطمیه 
و توجه ویژه به مناسبت هایی مانند سال نو مسیحی 
است. برخی رسانه های دلواپس نوشتند: »ایام فاطمیه 
است اما حال وهوای خیابان های تهران کماکان یادآور 

دوران مدیریت لیبرال بر شهر تهران است. اتوبان ها، 
خیابان های اصلی، فرعی ها و میادین فرقی نمی کند؛ 
و  غذایی  مواد  سینمایی،  فیلم های  بیلبوردهای 
تخفیف های ویژه شب یلدا با عکس سلبریتی ها سرتاسر 
شهر را پر کرده و مغازه ها دکور کریسمس زده اند، اما 
گویا مسئولان شهرداری تهران فراموش کرده اند نگاهی 
به تقویم بیندازند و هیچ اثری از سیاهی ایام شهادت 
دختر رسول ا...)ص( نیست. زمانی از ضعف شهرداری 
اصلاح طلب به عنوان متولی اصلی سیاه پوش کردن 
شهر در ایام فاطمیه گلایه می کردیم و دلمان خوش 
بود در دوران مدیریت به اصطلاح »انقلابی« شرایط 
متفاوت خواهد بود. آقای زاکانی از ضعف عملکرد که 
هیچ از بی عملی مجموعه تحت مدیریت شما در ایام 
فاطمیه به چه کسی شکایت کنیم؟ عملکرد شما به 
نحوی بوده است که روی حناچی را سفید کرده اید، 
زبان مان کوتاه است و رویمان سیاه که این اوضاع شورای 
شهر و شهرداری شده در حالی که دلمان خوش بود 
مذهبی و انقلابی است. بهانه شهرداری حناچی نبود 
بودجه و پارچه سیاه بود، شما که مدعی هستید با حاکم 
کردن نظم مالی در 1۴ روز بیش از ۲۰۰۰ میلیارد تومان 
کسری حقوق را تامین کرده اید هم لنگ پول بوده اید؟ 
سرتان گرم مدیریت ترافیک تهران بود که در چند ماه 
قبل فاجعه بار تر از قبل شده و روزانه چندین ساعت 
از عمر شهروندان تهرانی را هدر می دهد که فاطمیه 
را فراموش کرده اید؟شاید هم علت تعلل شهرداری و 
سازمان زیباسازی در تغییر چهره شهر با حال و هوای 
فاطمیه، مشغله های مربوط به آلودگی هواست که اگر 
خدا به دادمان نرسد و باد و باران از راه نرسد، به لطف 
مدیریت ترازتان از هوای پاک هم محرومیم؟ خاک بر 
سر آن فعالیت هایی که باعث شود مدیری که خود را 
انقلابی می داند فاطمیه را فراموش کند! آقای زاکانی 
درگیر عزل و نصب ها بودید یا خدمت به خلق ا... که ایام 
فاطمیه را فراموش کردید؟ ای کاش به هرقیمتی که شده 
وارد فعالیت اجرایی نمی شدید، اینطوری شاید همیشه 

محبوب می ماندید که فعالیت اجرایی اگر خارج از توان 
فرد باشد با ده ها کاستی همراه  می شود که بسیاری 
از آن ها حق الناس است و ضایع کردن حق دیگران 
گناهی است بزرگ. عملکرد شورای شهر و شهرداری 
تهران در چند ماه گذشته به قدری ضعیف بوده است 
که نه تنها امکان هرگونه دفاع را سلب کرده، بلکه ما 
را از تنها دلخوشی مان که یدک کشیدن نام انقلابی 
بود ناامید کردید. با این حال، فاطمیه  اول به پایان 
رسید و فاطمیه ی دوم از راه می رسد و در سایه کرونا و 
محدودیت های احتمالی مراسمات مذهبی، نیاز است 
امسال شهر بیش از پیش چهره فاطمی به خود بگیرد.«

 اختلافات شهرداری و شورای شهر 
مشکل دیگری که زاکانی با آن مواجه است به 
دوچرخه سواری زنان مربوط است چنانکه از یک سو 
معاون حمل و نقل و ترافیک منطقه 1۵ از آغاز کلاس 
آموزش دوچرخه سواری شهری ویژه بانوان به همت 
بوستان ترافیک با رعایت تمامی پروتکل های بهداشتی 
خبر می دهد و اضافه می کند: »این دوره های آموزشی 
در راستای توسعه حمل و نقل پاک و ترویج وتشویق 
شهروندان به ویژه بانوان به استفاده از دوچرخه در 
سفرهای کوتاه درون شهری و محلی برگزار می شود. 
و از سوی دیگر حجت الاسلام محمد آقامیری، عضو 
کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر تهران 
می گوید که به عنوان یک مد حمل و نقلی در سطح 
خیابان های پایتخت نه تنها برای زنان بلکه برای مردان 
هم ایمن نیست. به مسأله دوچرخه سواری به عنوان 
یک موضوع تفریحی و ورزشی نگاه مثبت داریم و به 
ورزش بانوان هم همین نگاه را داریم ولی به نظر ما 
دوچرخه سواری باید در بوستان ها و پارک ها برای زنان 
مدنظر قرار گیرد چرا که این مسیر ایمن تر و مناسب تر 
است. نگاه ما به دوچرخه در حوزه ورزش مشکلی ندارد 
ولی توجه به این مسأله به عنوان یک مد حمل و نقلی در 
سطح خیابان های پایتخت نه تنها برای زنان بلکه برای 

مردان هم ایمن نیست.

چرا فاطمیه را فراموش کردی آقای زاکانی؟  

ناامیدی دلواپسان از شهردار انقلابی!
 بچه مردم بیایند در بهشت زهرا، بچه زاکانی برود به سوئیس؟

مخالف پول گرفتن حوزه از 
دولت هستم

عضو هیات علمی دانشگاه شهید 
.. بروجردی  . بهشتی گفت: آیت ا
حوزه را در بـــرابر حکـــــومت با 
هرمشکلی اداره کرد اما امروز یکی از 
مشکلات حوزه این است که وابسته 
به دولت و حکومت شده است. من 
الان هم مخالف پول گرفتن حوزه از 
دولت هستم. حوزه باید با بودجه ای 
که مردم با طیب خاطر می دادند، 
بگردد. آیت ا... مصطفی محقق داماد 
تصریح کرد: قم هیچ گاه جای افراد 
تندرو نبوده است. این شهر محل 
درس و اعتدال بوده است. حتی 
کسانی که در زمان آیت ا... بروجردی 
تندروی داشتند، توسط ایشان از قم 
اخراج شدند. وی با تاکید بر لزوم 
حفظ نقش نظارتی علما در جامعه 
افزود: آیت ا... بروجـــردی در متن 
سیاست دخالت نکرد اما دستگاه 
سیاسـت از او می لرزیــــد. پدرم 
می گفت آقای بروجردی هیچ وقت 
سیاستمداران را به صورت خصوصی 

نمی پذیرفت. 

هدایت ا... آقایی
فعال سیاسی اصلاح طلب


